
  كاربري با نام »ايلجان«:
دختره چون مقنعه نداشته بسيج و حراست 
دانشگاه بهش »حمله« كرده، اما وقتي لخت 
شده بسيج و حراست دانشگاه  وايساده نگاه 
كرده! دوباره دانشگاها باز شد، روايت هاي 
اينترنش��نالي رونق گرفت و مخاطب هاي 

مغز جلبكي ش از قفس آزاد شدن. 
  سيدپويان حسين پور:

از موض��وع اين خان��م دانش��جو، نه طرح 
پليس��ي اس��تخراج كنيد نه قهرمان براي 
براندازي بسازيد. هيچ يك از اينها نيست. 
فردي با اختلالات ش��ديد رواني است كه 
به خاطر مشكلات خانوادگي اخير، دچار 

رد دادگي شده!
  محمد شيرواني:

ماجراي عمل منافي عفت يكي از دانشجويان 
دانشگاه علوم تحقيقات. معاندين با راه اندازي 
هشتگ #دختر_علوم_تحقيقات سعي در 
گمراه كردن عموم م��ردم و البته ربط دادن 
اين موضوع ب��ه بحث حجاب دارن��د كه از 

اساس كذب است. 
  فاطمه سادات فردوس:

روزگاري در اين مملكت س��ه شهيد داديم 
تا جنازه عريان دختري رو از تيركي پايين 
بكشيم. اون چيزي كه امروز نگران كننده س 
برهنگي زن��ي داراي اختلال رواني وس��ط 
دانش��گاه نيس��ت، بي غيرتي و بي تفاوتي 
مرداني بود كه نه تنها ديگران رو از اطراف 
اون زن پراكنده نكردن، بلكه ايستادن تماشا 

كردن و خنديدن. 
  مريم سالاري:

فارغ از اينكه سناريو بود يا نه، نسبت حسي 
من با ماجراي فيلم دختر علوم تحقيقات، 
غمگين ش��دن درب��اره بي تفاوتي محض 
ناظران جوان صحنه بود. اينكه حتي يك 
نفر حاضر نش��د پا پيش بگذارد و پوششي 
براي زن عريان و پريشان خاطر پيدا كند. 

  عليرضا وهاب زاده:
 و در بي آب��رو و بي حيثي��ت ك��ردن هم از 
يكديگر سبقت مي گيريم. فرمود: »يادت 
باشد كه اگر ش��ب هنگام كسي را در حال 

گناه ديدي، فردا به آن چشم نگاهش نكن، 
شايد سحر توبه كرده باشد و تو نداني...«

  كاربري با نام »آرشا«:
فيلم رو انتش��ار ندي��د! پاك كني��د لطفاً. 
درخواست بغض آلود همسر خانمي كه  در 
علوم تحقيقات حاشيه ساز شده بود: »ازتون 
خواهش مي كنم بخاط��ر آينده بچه هاش 
اين فيلم رو انتش��ار نديد. با آبروش بازي 

نكنيد. ازتون خواهش مي كنم.«
  امير ابراهيم رسولي:

به نظر مي رس��د با ش��واهد و مس��تندات 
موجود نبايد در قبال اتفاق دانش��گاه آزاد 
واحد علوم تحقيقات قضاوت عجولانه كرد؛ 
برخي اوقات بايد برخلاف رسانه هاي بيگانه 
و عده اي كج فهمان داخلي برداش��ت هاي 

سياسي را ترك و برخوردها انساني شود. 
سخنان و اش��ك اين مرد به عنوان همسر 

سابقش، تأمل برانگيز است.
  سپهر خلجي:

در هر كشوري اگر ماجرايي مانند آن دختر 
دانشجوي بيمار رخ مي داد قبل از برخورد 
با او با آن فرد بيمار كه فيلم را منتشر كرد 
برخورد مي شد اما اينجا چون امنيت رواني 
جامع��ه متولي و مس��ئول ن��دارد طبيعتاً 
هيچ مرجع��ي به روي مب��ارك نمي آورد. 
حضرت آقا طي دو سال سه مرتبه نسبت به 

امنيت رواني تذكر دادند. 
  تينا امين:

تكليف كس��اني كه فيلم گرفتند و منتشر 
كردند چيست؟ كدام حمايت از همجنس؟ 

كدام دوست؟ دقت كنيد، اينكه دخترها، 
نه پس��رها، فيلم گرفتن��د و پخش كردند 
بسيار دردناك تره و جاي تأمل دارد. امنيت 
رواني جامعه و حتي آبروي ش��خصي كه 
هنجارش��كني ك��رده، نبايد دس��تخوش 

بچه بازي شرورانه بشود . 
  ميكائيل دياني:

اين گروه��ي كه تصوير مناف��ي عفت اين 
خانم در علوم تحقيقات را با منطق سياسي 
اعتراضي پخش مي كنن��د در واقع دارند ز 
ز آ را بي حيثيت تر مي كنند. به روايت همه 
راويان رسمي و غيررسمي؛ دوست و آشنا 
و خانواده اين بنده خدا مشكل روحي رواني 
داره و اين يعني اين ب��ه اصطلاح جنبش 

ريشه نامتعادلي داره!

واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به حواشي ايجاد شده در يک واحد دانشگاهی 

سبقت در بي آبرو كردن ديگران ممنوع!
انتش�ار تصاوي�ري از برهنه ش�دن يک خان�م در دانش�گاه عل�وم و تحقيقات 
ب�ا واكنش ه�اي بس�ياري در ش�بكه هاي اجتماع�ي همراه ب�ود. كارب�ران از 
انتش�ار تصاوي�ر اين خانم از س�وي برخ�ي دانش�جويان به ويژه دانش�جويان 

خان�م انتق�اد كردن�د و خواس�تار جلوگي�ری از حاشيه س�ازي در ب�اره 
اي�ن اتف�اق و برخ�ورد ب�ا كس�اني ش�دند ك�ه فيل�م آن را ب�ه اش�تراك 
گذاش�تند. در ادام�ه بخش هاي�ي از واكنش ه�اي كارب�ران را م�رور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

      خانه تاريخي حميدي، شيراز | عكس از عليرضا نادر ي فرد
»Iran Land« از صفحه توئيتري |

انسان گرايي دين
علامه محمدرضا حكيمي)ره(:

اسلام كاستن حق هيچ انساني را روا نمي دارد و تحقير شخص يا 
طايفه اي را جايز نمي شمارد. مردمان در نظر اسلام يا »برادران 
ديني اند« يا »برابران نوعي«... پس اس��لام براي زندگي با مردم 
و رفتار با آنان و دفاع از مردم و حقوق مردم دو ملاك در اختيار 

ما قرار مي دهد:
يكي ملاك مسلمان بودن است و ديگري ملاك انسانيت نوعي و 
امتيازهاي معنوي اشخاص را تا چه رسد به امتيازهاي موهومي 
كه اس��لام آنها را پايمال كرده اس��ت، براي جه��ان ديگر باقي 
مي گذارد و براي آنها تأثيري در بهره مند ش��دن از مواهب اين 

زندگي قائل نمي شود. 
منبع: كان�ال تلگرامي »محمدرضا حكيمي« به اس�تناد 

كتاب الحيات، جلد۴، صفحه ۱۲۹ 

   آیينه نفس

از پشيماني چه حاصل؟

يثنا صفايي در توئيتي نوشت: دلي كه در آن حكمتي نيست، مانند خانه  ويران است. پس بياموزيد 
و آموزش بدهيد، بفهميد و نادان نميريد، به راستي كه خداوند بهانه اي را براي ناداني نمي پذيرد. 

رسول خدا)ص( فرمود. 

كانال تلگرامي »كلمات« نوشت: گرگ باران ديده، يعني گرگي كه باران ديده و در برابرش 
مقاومت كرده. شايد هم زنده مونده. خب، بايد خدمتتون عرض كنم كه اين اشتباهه. گرگ 

بالان ديده درسته. بالان چيه حالا؟ بالان تله اي بود براي به دام انداختن حيوانات. 

آنچه در ادام��ه مي خواني��د خلاصه اي از 
يادداش��ت »از پش��يماني چ��ه حاصل؟« 
نوش��ته گوردون مارينو اس��ت ك��ه علي 
برزگر آن را ترجمه كرده  و در وب س��ايت 
ترجمان منتشر شده است. در اين مطلب 
آمده است: همه ما ش��ب هايي را در خاطر 
داريم كه روي تخت، خواب به چشمانمان 
نمي آم��ده و در هم��ان حالي ك��ه انتظار 
مي كشيده ايم تا خدايان خواب بر ما فرود 
آين��د، ناگهان ش��يطاني ش��رور آرام آرام 
از كنجي تاري��ك، بيرون خزي��ده و مثل 
بختك روي س��ينه مان نشس��ته: شيطان 
خاطره هاي تل��خ گذش��ته. خاطراتي كه 
در آنها دست به كاري ش��رم آور زده ايم يا 
رفتاري ناپس��ند از خودمان نشان داده ايم 
كه فكر كردن به آن، از پس ماه ها و سال ها، 
هنوز حالمان را ب��د مي كند. در اين مواقع 
است كه »پشيماني« در خالص ترين حالت 

خود سراغمان مي آيد. 
مادري را ف��رض كنيد كه به ي��اد مي آورد 
وقتي بچ��ه اش كوچ��ك بوده، ب��ه خاطر 
مسئله اي بي اهميت به س��ختي تنبيه اش 
كرده يا كارمندي كه بي دليل همكارش را 
رنجانده. احساس پشيماني، حتي وقتي به 
طور غيرعمد به ديگران آسيب زده باشيم، 

سراغمان مي آيد. 
برخي مي گويند احس��اس ندام��ت براي 
مس��ائلي كه ديگ��ر نمي توانيم برايش��ان 

كاري بكنيم، بيهوده اس��ت. فيلسوف قرن 
هفدهم، باروخ اس��پينوزا، عقيده داش��ت 
كه پش��يماني و ندامت عناصر مس��تي آور 
زيانب��اري هس��تند كه فه��م م��ا را بر هم 
مي زنند: ما بر اثر ش��تاب زدگي دچار خطا 
مي ش��ويم و بر اث��ر ش��تاب زدگي خود را 
درب��اره خطاهايمان س��رزنش مي كنيم. 
نيچه با اين ديدگاه موافق بود و پش��يماني 
را چنين توصيف مي كرد: »افزودن دومين 
حماقت به حماقت نخس��ت«. در عصر ما 
كه خودياري در اوج اس��ت نيز اين ديدگاه 
در قالب ش��عار »خودت را ببخش« فراوان 

شنيده مي شود. 
اما بخششِ خود توهمي بيش نيست. تنها 

كساني كه مي توانند ما را ببخشند، آنهايي 
هس��تند كه در رابطه با آنه��ا مرتكب خطا 
شده ايم. ايوان كارامازوف، در رمان سترگ 
داستايوفسكي، استدلال مي كند حتي خدا 
نيز حق ندارد كسي را ببخشد كه كودكان 
را شكنجه كرده و كشته است. چون خدا آن 

كسي نيست كه شكنجه شده است. 
من حق ن��دارم كه كس��ي را كه از ش��ما 
زورگيري كرده ببخشم و مي توانم خودم را 
هم به دليل فريب فردي ديگر ببخشم. اين 
به معناي تأييد شكنجه بي پايان خودمان يا 
احساس گناه نامعقول نيست. اگر وحشيانه 
خودمان را قضاوت كنيم، ايمان مان به خود 
و توانايي مان براي اصلاح رفتار را از دست 

مي دهيم. مي توانيم بياموزيم كه گذشته ها 
را به گذشته بسپاريم، اما قبل از آن كه آنها 
را به گذشته بس��پاريم، بايد اجازه دهيم تا 
پش��يماني وجودمان را در بر گيرد. ش��ايد 
توصيه كتاب هاي مقدس بهترين باش��د: 
توبه كن، طلب بخش��ايش نم��ا، همراه با 

عزمي صادقانه براي تغيير رفتارت. 
البت��ه مي توان از احس��اس پش��يماني هم 
سوءاس��تفاده ك��رد. داستايوفس��كي ك��ه 
صاحبنظري بزرگ در باب گناه و پشيماني 
است، ترديد دارد كه بتوانيم بدون خودستايي 
يا احساس قدرت، به كار بدي اعتراف كنيم. 
بااين حال، پشيماني خيلي وقت ها احساسي 
انساني و لازم است تا بتوانيم رابطه خودمان 

با خودمان را اصلاح كنيم. 
كيركگارد مي گويد وقتي نيايش مي كنيد، 
خدا را تغيير نمي دهي��د، خودتان را تغيير 
مي دهيد. ش��ايد قصه پشيماني هم چنين 
باش��د. من نمي توانم كارهاي گذشته ام را 
تغيير ده��م يا پاك كنم، اما ش��ايد با عمل 
پشيماني، هويت خودم را دگرگون مي كنم. 
هن��ري ديويد ث��ورو توصيه مي كن��د: »از 
پشيماني هايتان بيش��ترين بهره را ببريد؛ 
هرگز افس��وس خود را پنهان نكنيد، بلكه 
از آن مراقبت كنيد و آن را بپرورانيد تا آنكه 
از گيرايي كامل و مجزايي برخوردار ش��ود. 
پش��يماني عميق، از نو زيستن است«. از نو 
زيستن، زايشي دوباره از نظر اخلاقي است. 

خانه  ويران را آباد كنيم گرگ، باران نديده!

بلایی که در کمین نگهدارندگان گربه است
دكتر روح الله صديق در توئيتر نوشت: 
نگهداري از گربه به خصوص در دوران 
كودكي، ش��انس ايجاد بيماري هاي 
سايكوتيك مرتبط با اسكيزوفرنيا را دو 
برابر مي كند. علت اين امر هم به خاطر 
عفونت انگلي توكسوپلاسما گوندي 
ا ست كه ميزبان اختصاصي آن گربه 
اس��ت و جزو بيماري هاي مش��ترك 
گربه و انسان است و از آلوده شدن آب 
و غذا با مدفوع گربه منتقل مي شود. 
تست س��رولوژيك اين انگل در 20 درصد گربه هاي خانگي و صاحبانشان مثبت است و تمايل 
زيادي به نورون هاي مغز دارد و مي تواند منجر به تغييرات دائمي در آنها شود. لطفاً اگر خودتان يا 

فرزندانتان، گربه هاي خياباني را نوازش مي كنيد، حتماً بعدش دستانتان را به دقت بشوييد.  

هنر از »چهار هنران« تا »آرت«
وحيد يامين پور نوشت: در ادبيات و زبان فارسي كلمه »هنر« بر معنايي متفاوت از آنچه امروز 

استفاده مي شود، دلالت داشته است . 
خواجه نصيرالدين طوسي در كتاب »اخلاق ناصري« به چهار هنران اشاره دارد كه مقصودش 
چهار فضيلت شجاعت، عدالت، دانايي و عفت است. همچنين حافظ: »گر در سرت هواي وصال 
است حافظا |  بايد كه خاك درگه اهل هنر شوي« يا »قلندران حقيقت به نيم جو نخرند | قباي 

اطلس آنكس كه  از هنر عاريست«.
برابر گذاشتن »هنر« براي Art انتخاب فرهنگستان زبان  حدود ۹0 سال پيش بود. انتساب اثر 
هنري مانند تابلوهاي نقاشي يا قطعات موسيقي و... به نبوغ و خلاقيت فردي، نتيجه تهي كردن 

»هنر« از معناي حقيقي اش و انباشتن آن از تلقي سوبژكتيويستي است. 
»هنر« كه نيك مردي و فضيلت مندي است، افاضه از حق است و شعر و هنر دريافتي از عالم 
بالا و نه منتسب به نبوغ و خلاقيت فردي. چنانكه حافظ مي گويد: »در پس آينه طوطي صفتم 
داشته اند | آنچه استاد ازل گفت بگو مي گويم« يا »حسد چه مي بري  اي سست نظم بر حافظ | 

قبول خاطر و لطف سخن، خداداد است.«

مصائب برچسب میوه ها!
دكتر حسين آخاني، اس��تاد دانشگاه 
تهران، در كانال تلگرامي خود نوشت: 
برچسب ميوه در كشورهايي با نظارت 
دقيق براي اطلاعاتي مانند نحوه توليد 
آن به كار مي رود. براي نمونه اينكه آيا 
در توليد اين ميوه سم و  كود استفاده 
 ش��ده اس��ت يا ميوه ارگانيك بوده يا 
محصول تغيير ژنتيكي است. ولي در 
ايران اين برچسب صرفاً يك برچسب 
زينتي است و مانند اين سيبي كه من 
از مي��دان تره ب��ار گرفته ام ب��ا عبارت 
xFor e  انگليسيSupper Lux و 

port خواسته ميوه بيچاره را آراسته كند و به مشتري بفهماند  اين ميوه من قرار بود بره تو شكم 
خارجي ها و حالا من لطف كردم و با آتش زدن به مالم راضي شدم در بازار ايران عرضه كنم! اين نوع 
برچسب زني، نه تنها بي هدف و بي فايده است بلكه نوعي توهين به مردم محسوب مي شود. ازنظر 
محيط زيستي و بهداشت جز آسيب چيزي ندارد. من هر بار كه مي خواهم ميوه هايم را بشويم  با 
كلي زحمت بايد آنها را بكنم كه باعث مصرف آب بيشتري مي شود. من اطلاعي از كيفيت و سلامت 
اين برچسب ها ندارم ولي شك ندارم بسياري از اينها با دست چسبانده مي شود كه خود باعث آلوده تر 
شدن ميوه مي گردد. مزاحمت ديگر اين برچسب ها براي كساني مانند من اين است كه پوست ميوه 
را به خشكاله تبديل مي كنيم. طبيعي است كه حضور آنها )چه كاغذي باشند و چه پي وي سي( 
براي دام مضرند. هرچند مي دانم در اين اوضاع نابسامان بهداشتي و اقتصادي كمتر كسي ممكن 
است به اين مسئله توجه كند ولي بنا نيست كه هر خطايي تا ابد بماند و ما با گفتن اينكه »اينجا 
ايران است« هر پليدي را با نام مقدس سرزمين ايران لاپوشاني كنيم. شنيدن جمله »اينجا ايران 
است« براي لاپوشاني بدي ها براي من از دردناك ترين گفته هايي است كه هر روز مي شنوم. اين 
جمله به شنونده القا مي كند در ايران چيزي درست نمي شود يا دهنت را ببند يا بگذار از ايران برو. 
توضيح: عكس هاي بعدي از بازار ميوه در تاشكند گرفته  شده است. ميوه هايي باكيفيت بي نظير 
و بدون برچسب كه من تابه حال به ندرت شبيه آنها را در ميادين تره بار تهران ديده ام. مي دانم در 
ايران ميوه هاي باكيفيت بالا كم نيست. متأسفانه باكيفيت ترين ميوه هاي ايران يا صادر مي شوند 

يا با قيمت هاي نجومي در سوپري ها و ميوه فروشي هاي لوكس تهران به فروش مي رسند.  

پیام معرفي دبیرکل جدید حزب الله لبنان
مهدي جهان تيغي در كانال تلگرامي 
خود ب��ه پيام هاي معرف��ي دبيركل 
جديد حزب الله لبنان پرداخت. آنچه 

او بدان اشاره داشته، عبارت است از:
۱( راهبرد علني سازي دبيركل جديد 
ح��زب الله، گام بزرگ اين گ��روه براي 
به هم زدن معادلات طراحي شده رژيم 
صهيونيس��تي در هفته هاي اخير بود. 
برخي نسخه هاي امنيتي معتقد بودند نام دبيركل جديد حزب الله بايد مخفي بماند. حزب الله اما نه تنها 
اين كار را نكرد بلكه پيش بيني مي شود به زودي شيخ نعيم قاسم همانند شهيد نصرالله حضور پررنگي 
در افكار عمومي داشته باشد. پيام واضح حزب الله اين است كه به لحاظ اطلاعاتي و امنيتي منفعل 
نشده است. رژيم صهيونيستي به دنبال اين بود كه با تحميل محدوديت هاي امنيتي، حضور فعالانه 
سياسي و اجتماعي رهبران حزب الله را كاهش دهد، اما حزب الله با انتخاب و معرفي علني دبيركل 
جديد اين معادله اطلاعاتي را به هم زد. 2( انتخاب خود ش��يخ نعيم قاسم نيز در معادلات طراحي 
شده رژيم صهيونيستي ايجاد اختلال كرد. دو سخنراني مؤثر شيخ نعيم قاسم بعد از شهيد نصرالله و 
معرفي رسمي او به عنوان دبيركل جديد حزب الله كه با عصبانيت علني و تهديد رسمي مقامات رژيم 
صهيونيستي او همراه شد، نشان مي دهد رژيم نه تنها از تحميل معادلات اطلاعاتي و نظامي جديد به 
حزب الله نااميد شده بلكه از انتخاب شخص نعيم قاسم هم نگران و عصباني شده است. شوراي مركزي 
حزب الله با انتخاب شيخ نعيم قاسم عملاً يكي از قديمي ترين و علمي ترين و همچنين اجرايي ترين 
و بين المللي ترين چهره حزب الله بعد از نصرالله و شيخ صفي الدين را به عنوان دبيركل جديد انتخاب 
كرده است. دبيركل جديد حزب الله رهبري چندوجهي است كه تجربه سنگين سياسي و بين المللي، 

تجربه جنگ هاي متعدد حزب الله و داراي سوابق روشن علمي و انديشه اي و دانشگاهي است. 

چگونه زندگي خود را خراب كنيم؟!
كانال تلگرامي »اميركلام علي عليه السلام« بياني از حضرت علي)ع( را 
به اشتراك گذاشت. حضرت فرموده اند: »ثلَاثٌ لايهَْنَأُ لصِاحِبِهِنَّ عَيْشٌ: 
اَ لحِْقْدُ، وَ الحَْسَدُ، وَ سُوءُ الخُْلقِْ: سه چيز است كه هر كس داشته باشد، 

زندگى بر او شيرين نيست؛ كينه، حسد و بد اخلاقى.« 

نرم افزاري براي محدود كردن
 زمان استفاده از گوشي

  AppBlock كانال »هوش مصنوعي« نوشت: با استفاده از اپليكيشن
مي تونيد تعيين كنيد بعد از چقدر استفاده از سايت ها يا اپليكيشن ها اونا 
مسدود بشن تا ديگه در طول روز ازشون استفاده نكني. براي مديريت 
زمان عاليه و تقريب��اً همه چيز رو با هر جزئياتي ميش��ه برنامه ريزي و 

مسدود كرد حتي بر اساس تعداد استفاده و... 

باباي مظلوم تو، قاتل اين بچه ها بود
طاها باقري در توئيتي نوشت: چند دقيقه بعد از انفجار كانون)در شيراز( 
وقتي رسيدم اونجا جوري اين دو كودك متلاشي شده بودن به خاطر انفجار 
كه تكه هاي بدنشون به ديوار هاي حسينيه چسبيده بود و به خاطر متلاشي 
شدنشون نشد غسل شون بديم قبل از دفن و... بعد دخترش)دختر شارمهد 

تروريست( اومده ميگه باباي من مظلوم و بي گناه بود!

شجاع ترين مردم عاقل ترين آنهاست
محم��د جعفر محمدزاده در توئيتي نوش��ت: ش��جاعت ح��د اعتدال 
بين ترس و تهور اس��ت؛ نه ترس��و به امنيت مي رس��د و ن��ه متهور به 
مقصود. عقلانيت عين شجاعت است و ش��جاع ترين مردم عاقل ترين 
آنهاست.»نبايد پشت عقلانيت ترس خود را پنهان كرد«. ترس باعث 
مرگ اميد و آرمان هاي انساني مي شود و ترسوها به بهشت نمي روند.  
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